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Summary: 

The Complaints and Dispute Resolution Guide for Faculty Members and 

Administrative Staff at the University includes the regulations governing the 

discipline of faculty members and employees within the University of Al-

Majmaah . 

Decision No. (1417/6/4) was issued by the Higher Education Council on 

26/8/1417 AH approving the issuance of regulations governing the affairs of 

personnel in Saudi universities, including faculty members and those under 

their jurisdiction. These regulations encompass the discipline of faculty 

members and those under their jurisdiction in Articles 82 through 91. The 

implementing rules clarifying and explaining those articles were also issued. 

The university, in case of administrative or technical violations, violation of 

instructions, negligence in work, or inappropriate behavior, applies the 

specified procedures in the regulations, specifically Articles 82 through 91 of the 

regulations governing faculty affairs, including Article 44 of the regulations for 

the employment of non-Saudis in universities. 

 

In this context, Article 83 of the same regulations empowered the university 

president to appoint a dean to investigate a faculty member suspected of 

neglecting their duties and to submit a report on the investigation results before 

referral to the disciplinary committee, as it is one of the tasks assigned to them. 



 

The implementing rules specific to Article 83 of the regulations for Saudi faculty 

members outline the disciplinary procedures to be followed for disciplining 

faculty members and those under their jurisdiction, as well as Article 88 of the 

same regulations, which regulates the procedures for cases referred to the 

disciplinary committee as stipulated in Article 82 . 

As for the violations of faculty members, they are outlined in Articles 38 and 

39 of the mentioned regulations, which detail the duties that faculty members 

must perform . 

Regarding the discipline of administrative employees, the Regulations for the 

Job Discipline System issued by Royal Decree No. (M/18) dated 8/2/1443 AH, 

approved by the Cabinet Decision No. (85) dated 30/1/1443 AH, are applied. 

It includes twenty-five articles, the most prominent of which are : 

Article 3: The system applies to all employees except those working under 

systems where penalties are governed by special rules; they are treated 

according to those rules within their provisions. 

Article 6: The possible penalties imposed on the employee are:  

1. Written warning 

2. Deduction from salary not exceeding three months' net salary. 

3. Deprivation of one annual bonus  

4. Non-consideration for promotion for up to two years from the due date 

for promotion  

5. Dismissal from service. 



 

Article 19: In cases where an employee is referred for investigation or criminal 

trial for a violation or related violations, administrative procedures for the 

violation and related violations are suspended until the investigation or trial is 

completed. 

Article 20: The violation or claim is dropped - depending on the case - in the 

following situations:  

1. Death 

2. Total medical incapacity preventing the employee from being held 

accountable, as documented by a medical report from the General 

Medical Authority 

3. Two years have passed since the discovery of the violation without 

taking any investigative or trial actions. If multiple individuals are 

accused, the interruption of the period towards one of them results in its 

interruption towards others. 

 

 

 

 

 

  



 

 

 

 

 ملخص الوثيقة

 

 

 7-1-1-5 كود الوثيقة:

 الخامس  المعيار 

 

 وتسوية المنازعات لأعضاء هيئة التدريس والجهاز الإداري بالجامعة    الشكاوى دليل  عنوان الوثيقة

 جامعة المجمعة عمادة الموارد البشرية  جهة الإصدار 

 1443 تاريخ الإصدار 

 

 الملخص: 

يتضمن   دليل الشكاوى وتسوية النزاعات لأعضاء هيئة التدريس والجهاز الإداري بالجامعةيوضح 

 المواد المنظمة للائحة تأديب أعضاء هيئة التدريس والموظفين داخل جامعة المجمعة.

هـ بالموافقة علي إصدار 26/ 8/ 1417( بتاريخ 4/ 6/ 1417صدر قرار مجلس التعليم العالي رقم )

اللائحة المنظمة لشؤون منسوبي الجامعات السعوديين من أعضاء هيئة التدريس ومن في حكمهم ، 

نية  والتي تضمنت في طياتها تنظيم تأديب أعضاء هيئة التدريس ومن في حكمهم وذلك في المواد من الثا

والثمانون وحتى الحادية والتسعين، كما صدرت القواعد التنفيذية الشارحة والموضحة لتلك المواد،  

والجامعة في حال ارتكاب المخالفات الإدارية والفنية بالجامعة أو مخالفة التعليمات أو الاهمال في  

  العمل أو السلوك غير اللائق تقوم بتطبيق الإجراءات المحددة في اللوائح ا
ً
لمشار إليها أعلاه ، وتحديدا

 ( من اللائحة المنظمة لشؤون أعضاء هيئة التدريس، شاملا ذلك المادة   91( إلى) 82المواد من )  



 

 

من لائحة توظيف غير السعوديين في الجامعات. وفي هذا السياق فإن المادة الثالثة والثمانون   (44)

من ذات اللائحة قد أناطت بسعادة رئيس الجامعة سلطة تكليف أحد العمداء للتحقيق مع عضو  

هيئة التدريس الذي يعتقد انه مخل بواجباته وتقديم تقرير عن نتيجة التحقيق وذلك قبل الإحالة  

إلى لجنة التأديب وذلك لكونه أحد المهام المناطة بها. وقد تضمنت القواعد التنفيذية الخاصة بالمادة  

الثالثة والثمانون من لائحة أعضاء هيئة التدريس السعوديين الاجراءات التأديبية المتعين اتباعها  

نون من ذات اللائحة والتي  لتأديب عضو هيئة التدريس ومن في حكمه، وكذلك المادة الثامنة والثما

نظمت الإجراءات المتبعة في القضية المحالة للجنة التأديب المنصوص عليها في المادة الثانية  

 . والثمانون، وبالنسبة لمخالفات عضو هيئة التدريس

فقد وردت ضمن المادتين الثامنة والثلاثون والتاسعة والثلاثون من اللائحة المذكورة. حيث ورد بهما  

 بها. الواجبات التي يتعين علي عضو هيئة التدريس القيام

وفيما يتعلق بتأديب الموظفين الاداريين يتم تطبيق لائحة نظام الانضباط الوظيفي الصادر بالمرسوم  

( وتاريخ  85هـ بالموافقة عليه بناء على قرار مجلس الوزراء رقم )8/ 2/ 1443( وتاريخ 18الملكي رقم )م/ 

 ه ـ30/ 1/ 1443

 حيث يشمل خمسة وعشرون مادة أبرزها: 

يسري النظام على جميع الموظفين عدا من يعملون وفقًا لأنظمة ينظم فيها الجزاء   المادة الثالثة:

 . بقواعد خاصة؛ فيعاملون وفقا لتلك القواعد، وفي حدود ما تتضمنه من أحكام

 والمادة السادسة: 

 الجزاء الذي يجوز ايقاعة على الموظف هو: 

 الإنذار المكتوب.  -1

)ثلاثة( أشهر على الا يتجاوز المحسوم شهريا  الحسم من الراتب بما لا يتجاوز صافي راتب  -2

 )ثلث( صافي الراتب الشهري. 

 الحرمان من علاوة سنوية واحدة. -3

 عدم النظر في الترقية بما لا يتجاوز سنتين من تاريخ الاستحقاقة للترقية.  -4



 

 

 الفصل من الخدمة.  -5

 والمادة التاسعة عشرة 

في الأحوال التي يتقرر فيها إحالة الموظف إلى التحقيق، أو المحاكمة جنائيا، في مخالفة بوشرت فيها  

إجراءات إدارية أو في مخالفات مرتبطة بها؛ توقف الإجراءات الإدارية عن المخالفة نفسها، وعن  

 تنتهي إجراءات التحقيق أو المحاكمة.  المخالفات المرتبطة بها، إلى أن

 والمادة العشرون:

 في الحالات الآتية: -بحسب الحال  -تسقط المخالفة أو الدعوى  

 الوفاة.  -1

ي من الهيئة  العجز الصحي الكلي الذي تتعذر معه مساءلة الموظف المثبت بتقرير طب -2 -2

 الطبية العامة.

التحقيق أو  مض ي سنتين من تاريخ اكتشاف وقوع المخالفة دون اتخاذ أي من إجراءات -3

المحاكمة،او مض ي سنتين من تاريخ اتخاذ اخر إجراء واذا تعدد المتهمون فإن انقطاع المدة  

 تجاه احدهم يترتب علية انقطاعها تجاه الاخرين. 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 



 

 




























